
اقتصادی
صفحه 4

پنج شنبه ۲ خرداد ۱۳۹۸ 
۱۷ رمضان ۱44۰ -شماره ۲۲۱۹۳

تعرفه های جدید بــرق پس از اصلاحات 
صورت گرفته از دیروز یکم خردادماه اعمال 
شــد و هزینه برق پرمصرف ها تا 23 درصد 

افزایش یافت.
به گــزارش خبرگزاری فارس، پــس از اینکه 
نمایندگان مجلس افزایش تعرفه برق مشــترکان 
کم مصرف و پرمصرف هــا از اول خرداد را قانونی 
ندانســته و به برخی از بندهــای آن ایراداتی وارد 
کــرده بودند، هیئت وزیران اصلاحاتی را در برخی 
بندهای آن انجام و مجددا از دیروز این تعرفه های 
جدید اعمال شد و تعرفه برق مشترکانی که الگوی 
مصرف را رعایت نکنند، از خرداد تا شــهریور ۲۳ 

درصد رشد خواهد داشت.
بنابراین گزارش، هیئت وزیران در جلســه ۲۲ 

اردیبهشــت ۱۳۹۸ به پیشــنهاد معاونت حقوقی 
رئیس جمهور و وزارت نیرو برخی از بندهای مصوبه 
هیئت وزیران را اصــلاح و اعلام کرد که هر گونه 
افزایش قیمت برق مشروط بر اینکه از قیمت تمام 

شده در سال مربوط تجاوز نکند.
همچنین در این اصلاحیه مقرر شــد صورت 
حســاب بهای بــرق ماه هــای گــرم در مناطق 
گرمســیر)۱(،)۲(، )۳( و )۴( بــه ترتیــب بــرای 
مشــترکین خانگی با سطح مصرف ماهانه کمتر از 
)۳۰۰۰(، )۲۰۰۰(، )۱۰۰۰( و )۴۰۰( کیلــو وات 

ساعت اضافه شود.
با این اصلاحیه مشخص شد تا از یکم خردادماه 
۹۸ تعرفه برق مشــترکان عــادی هفت درصد و 
مشــترکان پرمصرف از اول خرداد تا شهریور ماه 

۱۶ درصد )در مجموع ۲۳ درصد( به شــرط اینکه 
از قیمت تمام شده در سال بالاتر نرود اعمال شود.
همچنین رشــد هفــت درصــدی تعرفه برق 
مشترکان کم مصرف نیز از اردیبهشت ماه در حال 

اعمال شدن است.
مشــکل کمبود برق در ســال گذشته، همه 
بخش های کشور و به خصوص بخش های تولیدی 
را تحت تاثیر قرار داد و به همین دلیل مســئولان 
وزارت نیــرو از همان موقع به فکر پیشــگیری در 
سال آتی افتادند و خروجی آن»برنامه ۰۹۸« بود. 
به گفته متولی زاده؛ مدیرعامل توانیر، در این طرح 
برنامه های متنوعی برای گذر از پیک تابستان دیده 
شــده که مهم ترین آنها »اصلاح تعرفه مشترکین 
پرمصرف«  و به میزان ۱5۰۰ مگاوات است. از دیگر 

برنامه های وزارت نیرو می توان به تغییر ساعت کار 
ادارات، تعویض ۱۰ میلیون لامپ فلورسنت ادارات، 
ســرویس کولرهای آبی به تعداد پنج میلیون عدد 
و اجباری کردن همکاری دوســاعته ایستگاه های 

CNG  اشاره کرد.

گفتنی است، راهکارهای ساده ای برای کاهش 
مصرف برق وجود دارد. اولین راهکار این است که 
مشترکان می توانند در ساعات پیک از دور آهسته 
کولرهای آبی استفاده کنند و درجه کولرهای گازی 
را در ســاعات پیک در عــدد ۲۴ تا ۲۶ درجه قرار 
دهند. همچنین مشترکان برق همزمان از وسایل 
پرمصرف برقی در ســاعات پیک استفاده نکنند و 
همچنین زمانی که محیط داخل منزل و یا محیط 

کار خنک شد، کولر خود را خاموش کنند.

تعرفه  های جدید برق از دیروز اعمال شد

عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان با  اشاره به افزایش 
100 درصدی قیمت مســکن از سال گذشته گفت: این رشد 

قیمت ها تنها به ضرر مستاجران بوده است. 
حسن محتشم در گفت وگو با خبرگزاری فارس، در مورد برنامه 
وزارت راه  و شهرسازی برای اجرای تعیین سقف اجاره بها گفت: اقتصاد 
دستوری نیست و اگر دخالتی در آن شده و نتیجه داده، قطعا موقتی 

بوده است، پس این دخالت ها تا به حال جواب منفی داده است. 
وی در عین حال اظهار داشــت: بــرای کاهش نرخ اجاره بها و 
حتی قیمت مسکن روش های دستوری موقت هستند و اتفاقا باید 
نگرانی های وزارت راه و شهرســازی برای ساماندهی نرخ اجاره بها را 
قدر دانست، ولذا تعیین سقف اجاره بها با ابزارهای مالیاتی شاید بتواند 
کمکی به مستاجرها باشد، اما قطعا گذاشتن الزام و اجبار نمی تواند 

این طرح را موفق کند. 
عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان با اشاره به اینکه به هر حال 
ارزش پول ملی کاهش یافته و به موازات آن قیمت ملک و مسکن 
افزایش یافته اســت، خاطرنشــان کرد: قطعا تعیین سقف ها برای 
اجاره بها نمی تواند مفید باشــد، اما اگر این اقدام پیشنهاد و اجباری 
در آن نباشد و مشوق هایی برای موجران در نظر گرفته شود، می تواند 

به نفع مستاجران باشد. 
 محتشــم ادامه داد: قیمت مســکن از سال گذشــته تاکنون
۱۰۰ درصد افزایش یافته اســت و طبیعتا نرخ اجاره بها نیز متاثر از 

این افزایش قیمت مسکن رشد خواهد داشت.
وی افزود: در شــرایط تورمی افسارگسیخته بالای ۲۰ درصد به 
نظر می رســد، اجاره بها نیز در همین حد یا کمتر نمی تواند جبران 
رشــد نرخ تورم را کند، چرا که اگر یــک ملک یک میلیارد تومان 
ارزش داشــته و نرخ اجاره آن اگر ماهانه چهار میلیون باشد، سالانه 
 5۰ میلیون تومان خواهد شــد، پس این اعداد در مقابل نرخ تورم 

پایین تر است. 
عضو هیئت مدیره انجمن انبوه ســازان با اشاره به اینکه نگرانی 
وزارت راه و شهرســازی از بابت اجاره نگرانی معقولی است، گفت: 
وقتی قیمت مســکن ۱۰۰ درصد رشــد کرده، قطعا نرخ اجاره بها 
نیز افزایش خواهد یافت، بنابراین این رشــد قیمت ها تنها به ضرر 
مستاجران بوده است. بهترین روش در درازمدت افزایش ساخت و 

ساز و پاسخگویی به تقاضا است. 

عضو هیئت مدیره انجمن انبوه سازان:

افزایش ساخت و ساز بهترین روش 
برای کنترل قیمت مسکن است

قیمت خودرو های داخلی جدول نرخ سکه و ارز

سخنرانی
مراســم باشکوه لیالی قدر و شــب های بافضیلت احیاء با 
حضور امت حزب الله در مســجد النبی)ص( واقع در میدان 
ســبلان میدان امام رضا)ع( خیابان مســیل باختر خیابان 
شــهید قادری در شــب های 19 و 21 و 23 رمضان از 
ســاعت 23 با خواندن دعای جوشن کبیر آغاز و مراسم 
مخصوص شب های احیاء و سخنرانی بوسیله دانشمند 
محترم حجت الاسلام والمسلمین فرقانی 

خراسانی برگزار می گردد.
الاحقر عباس امیری فر- امام جماعت مسجد النبی)ص(

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
گفت: جداســازی اتاق ها و میز و صندلی ها 
موجب حل مشکلات بازرگانی نمی شود که 

یک عده ای خواستار این قضیه شده اند. 
رضا علیزاده در گفت وگو با خبرگزاری فارس 
درباره تفکیک وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت 
اظهارداشــت: دو وزارتخانه »صنایع و معادن« و 
»بازرگانی« درکمتر از ۱۰ سال، به دلایلی در یک 
دیگر ادغام شــدند، اما اکنون موافقان جداسازی 
وزارتخانه  ادغام شده صنعت، معدن و تجارت، همان 
دلایل را برای جداســازی وزارت صنعت، معدن و 

تجارت مطرح می کنند. 
وی با بیان اینکه به دلایل متقن تفکیک وزارت 
صنعت، معدن و تجارت منطقی نیســت، افزود: 
تفکیک یا ادغام وزارتخانه موجب حل مشــکلات 

نیســت، بلکه باید ماهیت و ساختار اصلاح شود.  
جداســازی اتاق ها و میز و صندلی ها موجب حل 
مشکلات بازرگانی نمی شود که یک عده ای خواستار 

این قضیه شده اند. 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: 
بعد از ادغام وزارتخانه هــای صنایع و بازرگانی و 
تشکیل وزارت صنعت، معدن و تجارت، در راستای 
حمایت از تولیدات کشاورزی و براساس قانون انتزاع 
بخش بازرگانی محصولات کشــاورزی به وزارت 
جهاد کشــاورزی واگذار شــد که اکنون موافقان 
جداسازی وزارت صنعت، معدن و تجارت با انتقاد 
از عملکرد بخش بازرگانی و مشکلاتی که در این 
بخــش به وجود آمده، معتقدند که باید برای حل 
مشکلات، وزارت صنعت، معدن و تجارت تفکیک 
شود تا بخش بازرگانی منحصرا وظایف بازرگانی 

را برعهده بگیرد. 
علیزاده افزود: اگر بروز برخی مشکلات ناشی 
از آن است که بخشی از وظایف بازرگانی و تنظیم 
بازار در وزارت جهاد کشاورزی و بخشی در وزارت 
صنعت اســت، بنابراین باید با یک اصلاحیه ساده 
وظایــف بخش تجارت و تنظیم بــازار را در یک 

وزارتخانه تجمیع کرد. 
وی افزود: حدود ۱۰ سال است که وزارتخانه های 
 صنایــع و بازرگانی ادغام شــده اســت، اما هنوز 

ساز و کار ادغام کامل نشده است. 
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با تاکید 
بر اینکه مشــکلات بازرگانی مربوط به تفکیک و 
ادغام وزارتخانه ها نیســت، گفت: این مشکلات، 
ناشــی از سیاست های نادرســت اقتصادی است 
که منجر به فســاد می شود. مشــکل در ساختار 

اقتصادی است که باعث رانت می شود و اگر اقتصاد 
را شفاف و آزاد کنیم و چند نرخی ها برداشته شود، 
مشکلات حل می شود. علیزاده افزود: بجای تفکیک 
وزارتخانه بهتر است وزارت صنعت با تعیین معاونت 
بازرگانی مسائل مربوط به بخش بازرگانی را قویا 

پیگیری کند. 
وی درباره اینکه وظایف بازرگانی و تنظیم بازار 
بر عهده کدام وزارتخانه اســت، گفت: وقتی اقلام 
مختلــف و مواد غذایی مانند تن ماهی، گوشــت 
و... گران می شــود، بلافاصله مســئول ایجاد این 
گرانی هــا را وزارت صنعت می دانند، در حالی که 
با توجه به قانون انتزاع و وظایفی که برای وزارت 
جهاد کشــاورزی پیرو این موضوع تعریف شده، 
مسئول مســتقیم در رابطه با این مسائل وزارت 

جهاد کشاورزی است. 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

جداسازی میز و صندلی ها مشکلات بازرگانی را حل نمی کند

یک کارشــناس اقتصادی با اشــاره به 
مشکلات ساختاری بودجه کشور اعلام کرد 
بسیاری از مفاسد اقتصادی مانند از حقوقهای 
نجومی در شرکت های دولتی به وقوع پیوسته 

است. 
وحید شقاقی شهری، در گفت وگو با خبرگزاری 
تســنیم،  با بیان اینکه یکی از محورهای ضروری 
اصلاح بودجه، بحث تغییر ســاختار بودجه ریزی 
شرکتهای دولتی است، گفت: 7۰ درصد بودجه کل 
کشور به شرکتهای دولتی اختصاص پیدا می کند 
که نحوه هزینه کرد در این شرکتها شفاف نیست.

وی افزود: بســیاری از مفاسد اقتصادی، اعم از 
حقوق های نجومی، استخدام های خارج از قاعده، 
فســاد و رانت در همین شرکتهای دولتی به وقوع 
پیوسته است که با اصلاح ساختار بودجه بایستی 

وضعیت این شرکتها نیز تعیین تکلیف شود.
به گفته این کارشــناس اقتصادی، بسیاری از 
شــرکت های دولتی در ۱۰ ســال اخیر به سمت 
زیان دهی حرکت کرده اند  و به جای اینکه اندازه و 
حجم دولت و شرکت های دولتی کاهش پیدا کند 

یک روند صعودی را طی کرده اند!
شقاقی شهری با بیان اینکه حدود ۸۰ درصد 
بودجه و درآمدها صرف پرداخت حقوق و هزینه های 
جــاری می شــود، گفت: در آینده با صفر شــدن 
پرداخت های عمرانی، بودجه و دولت تنها به صندوق 

دریافت و پرداخت تبدیل خواهند شد. 
وی ادامه داد: افزایش سهم درآمدهای مالیاتی 
از طریق مبارزه با فرار و کاهش معافیت های مالیاتی 
یکی از اولویتهای مهم اصلاح ســاختار بودجه در 
ایران اســت. همچنین در این برنامه بایســتی به 
کاهش انتشــار اوراق نیز پرداخته شــود. پیش از 
این بارها تأکید شــده که انتشار اوراق معنایی جز 

آینده فروشی ندارد. 
در همیــن زمینه، محمدرضــا پورابراهیمی، 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
اظهار داشــت: با وجود خواست آمریکایی ها مبنی 
بر فشار به ایران و محدود کردن درآمد های نفتی، 
ساختار بودجه را به نحوی اصلاح خواهیم کرد که 
اثر تحریم نفتی در اقتصاد ایران امسال به حداقل 

ممکن و در سال های آینده به صفر برسد.

وی افزود: البته به این مفهوم نیســت که نفت 
را نفروشــیم، ما حتی اگر حجم درآمد های نفتی 
را در بودجــه به صفر برســانیم به انــدازه نیاز از 
ســهم مان در بازار جهانی نفت خواهیم فروخت 
همچنانکه تحریم های امروز آمریکا هم، نتوانست 
جلوی صادرات نفت ما را بگیرد با این وجود منابع 
درآمدی حاصل از فروش نفت را در بودجه عمومی 

کشور قرار نخواهیم داد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه داد: با 
توجه به اینکه بودجه ۹۸ در روز های پایانی ســال 
۹7 نهایی شد و دولت برای اصلاح ساختار بودجه، 
فرصت چهار ماهه ای را از مجلس درخواست کرد، 
تنها دو ماه از این فرصت باقی مانده یعنی دولت باید 
تا دو ماه دیگر گزارش مربوط به پیشنهاد های خود 
درباره اصلاح ساختار بودجه را به مجلس ارائه کند.

پورابراهیمــی اضافــه کــرد: در توافقی که با 
مجموعه دولت انجام شــده قرار است کارگروهی 
متشــکل از نمایندگان دولت با محوریت سازمان 
برنامه و بودجه تشکیل شود که در این باره جلساتی 
برگزار شده و قرار است با کار مشترکی که صورت 

می گیرد هر چه سریعتر پیشنهاد های اصلاح ساختار 
بودجه نهایی شود.

به گفتــه وی، یکی از مهم ترین اولویت ها این 
اســت که بتوانیم حجم منابع بودجه در ارتباط با 
حــوزه منابع درآمد های نفتی را به حداقل ممکن 
برسانیم تا اگر در سال های آینده یا حتی در شرایط 
کنونی هر مقدار منابع درآمدی نفتی، مازاد بر عدد 
مورد نیاز در بودجه ایجاد شد آن منابع را به خارج 
از منابع بودجه عمومی کشــور و به طور نمونه به 

منابع صندوق توسعه ملی اختصاص دهیم.
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اسلامی ادامه داد: درخصوص موضوع مالیات ها نیز 
تغییرات اساسی در دستور کار قرار گرفته، همچنین 
درخصوص موضوع یارانه های موجود در کشور چه 
نقدی و غیرنقدی و چه پنهان و غیرپنهان که حجم 
عظیمی در اقتصاد کشور است ضرورت ساماندهی 
وجود دارد که این موضوع هم در دستور کار است، 
البته این اقدامات در حالی انجام می شود که همه 
تعهدات به محرومان و اقشار آسیب پذیر به قوت 

خود باقی خواهد بود. 

یک کارشناس اقتصادی: 

بسیاری از حقوق های نجومی در شرکت های دولتی است

تاکید کمیسیون صنایع مجلس به وزیر صنعت
هزینه های جانبی نباید در قیمت خودرو 

لحاظ شود
رئیس بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
گفت: بانک مرکزی2۵00میلیارد تومان وام 
قرض الحسنه به ســاخت و تعمیر مسکن 
ســیل زدگان لرستان،گلستان،مازندران و 

خوزستان اختصاص داد.
به گزارش خبرگزاری صدا و ســیما، علیرضا 
تابش اظهار داشــت: برای هر واحد مســکونی یا 
تجاری روســتایی یا شهری که آب وارد آن شده 
۱5 میلیون تومان وام برای تعمیرات و پنج میلیون 
تومان کمک بلاعوض در نظر گرفته شده است که 
اگر این مبالغ اعطا و بر تخصیص آن نظارت شود، 

کار با سرعت پیش می رود.
وام  تومــان  میلیــارد   ۲5۰۰ افــزود:  وی 
قرض الحســنه برای ســاخت و تعمیر مســکن 
سیل زدگان از سوی بانک مرکزی اختصاص داده 
شــد که با توجه به روستاهایی که نیاز و آسیب 
بیشتری دیده اند، اختصاص این رقم متغیر است 

که البته این کار نیز تا زمستان باید به اتمام برسد، 
اما به ترتیب به چهار اســتان لرستان، گلستان، 

مازندران، خوزستان توجه بیشتری شده است.
رئیس بنیاد مسکن ادامه داد: این اعتبار برای 
۳۰ هزار واحد احداثی شامل ۴۰۰۰ واحد شهری 
و ۲۶ هزار واحد روستایی، ۴۰ هزار واحد تعمیری 

و ۴۲ هزار واحد معیشتی کافی است.
تابش با بیان اینکه ســقف تســهیلات برای 
احداث مســکن در شــهرها 5۰ میلیون تومان و 
در روســتا ۴۰ میلیون تومان است، گفت: اعتبار 
اختصاص یافته را در ۲۱ اســتان، ۲۶۰ شــهر و 
5۰۰۰ روستا تقسیم کرده  و اولویت را برای مناطق 
مرکز سیل گذاشته ایم و در لرستان و خوزستان 
تمام واحدهای آسیب دیده را تحت پوشش قرار 

می دهیم.
بــه گفته وی، ســقف وام بلاعــوض احداث 
واحدهای مسکونی در شهر ۱۲ میلیون تومان و 

در روستا ۱۰ میلیون تومان است. سقف وام برای 
جبران هزینه اسکان موقت در شهرها ۱۲ میلیون 
تومان و در روســتاها هم شش میلیون تومان در 

نظر گرفته شده است.
رئیس بنیاد مسکن همچنین در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس در پاسخ به این سؤال که آیا با 
توجه به گرانی مصالح ساختمانی روند ساخت و 
ســاز واحدهای مسکونی در روستاها و یا مناطق 
آســیب دیده دچار مشکل شــده است؟ گفت: 
تلاش کردیم تا مصالح ساختمانی را از کارخانه ها 
تامین کنیم به طوریکه تاکنون ۲۰ هزار تن فولاد 

خریداری کرده و به این مناطق برده  ایم.
تابــش با بیان اینکه ســیمان را رایگان تهیه 
می کنیم ادامه داد: رشد قیمت مصالح ساختمانی 
چندان تاثیری بر روند ســاخت و ساز واحدهای 

مسکونی روستایی و سیل زده نخواهد داشت. 
در همیــن زمینــه؛ فاضل عبیــات، معاون 

اســتانداری خوزستان با اشاره به اینکه به دنبال 
ایمن سازی روستاها هستیم، بیان کرد: در صورتی 
که روش ایمن سازی جواب ندهد، جابه جایی را پی 
خواهیم گرفت دو روستا همچنان گرفتار سیلاب و 
ساکنان این مناطق خواستار جابه جایی هستند. 
وی افزود: به دنبال بازگشــایی راه های بین 
روستایی هســتیم و تا پایان ماه مبارک رمضان، 

بازگشایی راه های روستایی پایان می یابد.
همچنین، مهدی رازجویان، معاون استانداری 
مازندران نیز اظهار داشــت: منازل مسکونی شهر 
زیر آب و اطراف پل ســفید در محدوده شیرگاه 
از ۱۲ فروردین دچار مشــکل شده که مشکلات 
هنوز باقی مانده اند، ]البته[ مشکلات بسیاری از 
مناطق این استان رفع شده اما احتمال جابجایی 
دو روستا همچنان باقی است. در حال حاضر راه 
 های ارتباطی همه روســتاها حتی به طور موقت 

باز است.

رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی خبر داد

اختصاص۲۵۰۰ میلیارد تومان برای مسکن روستایی سیل زدگان
وزیر اسبق ارتباطات:

وابستگی اینترنتی کشوربه آمریکا 
باید فوری رفع شود

ایرلاین های چینی از شرکت هواپیماسازی 
بوئینگ تحت تاثیر زمین گیر شدن هواپیماهای 
بوئینگ ۷3۷ مکــس و لغو تعداد زیادی از 

پروازهای آن، طلب خسارت کردند.
به گزارش ایسنا، از آنجاکه دو فروند هواپیمای 
مدل بوئینگ 7۳7 مکس در چند ماه اخیر بدون 
هیچ دلیل معلوم و مشخصی سقوط کرده و تمامی 
سرنشینان آن نیز کشته شــده و از بین رفته اند، 
بسیاری از کشــورها و ایرلاین های جهان پرواز و 
فعالیت این مدل خاص از هواپیما را ممنوع اعلام 

کرده و یا به حالت تعلیق در آورده اند.
کارشناســان و تحلیلگــران فعــال در حوزه 
هوانــوردی پیش تر نیز برآورد و اعلام کرده بودند 
که بســیاری از ایرلاین هایی کــه در حال حاضر 

میزبــان این نــوع خاص از هواپیما هســتند، در 
صورتی که زمین گیر شــدن بوئینگ 7۳7 مکس 
به طول بیانجامد، گرفتار ضرر و زیان های گسترده 
و خسارات مالی جبران ناپذیری خواهند شد چرا که 
ایرلاین ها تعداد زیادی از این هواپیماها را در اختیار 
داشته ولی قادر به حرکت و پرواز آنها نخواهند بود 
و معلوم نیست که زمین گیر شدن آنها تا چه زمانی 

به طول بیانجامد.
حالا بر اســاس گزارش رویترز، ســه شرکت 
هواپیمایی چینی از بوئینگ برای زمین گیر شدن 
هواپیماهای بوئینگ 7۳7 مکس ۸ بعد از سقوط دو 
فروند از آن به صورت پیاپی طلب خسارت کرده اند 
چراکه این مسئله در ماه های اخیر تاکنون موجب 

شده است که پروازهای زیادی لغو شود.

بیشتر از دو ماه پیش بود که دومین هواپیمای 
مسافربری بوئینگ 7۳7 مکس ۸ تنها ۱۳ دقیقه 
بعد از بلند شدن از زمین که به نایروبی، پایتخت 
کنیا در حال پرواز بود، سقوط کرد و تمامی ۱57 
سرنشــین آن کشته شــدند. این دومین سانحه 
مرگباری بود که دقیقاً به فاصله چند ماه، برای این 
هواپیمای جدید و پیشرفته اتفاق می افتاد. بعد از 
این اتفاق، تمامی ایرلاین های جهان تصمیم گرفتند 
که به ادامه فعالیت این نوع خاص از هواپیما پایان 
دهنــد و به طور موقت پرواز آن را به حالت تعلیق 
دربیاورند. هنوز هم با این که بسیاری از شرکت های 
هواپیمایــی در جهان تعداد زیادی از این هواپیما 
را در خطــوط فعال خود در اختیار دارند، بوئینگ 

7۳7 مکس زمین گیر شده است.

لازم به ذکر اســت که هم اکنون ۳۸7 فروند 
هواپیمای بوئینگ در فرودگاه های سراســر جهان 
زمین گیر شده و تا اطلاع ثانوی مجوز پرواز نخواهند 
داشت که از این تعداد بالغ بر ۱۰۰ فروند از آن به 

ایرلاین های چینی تعلق دارد.
هم زمــان با شــرکت های هواپیمایی چینی، 
شرکت هواپیمایی ملی ترکیه، ترکیش ایرلاینز، هم 
اعلام کرده اســت که بوئینگ باید برای زمین گیر 
شدن هواپیمای 7۳7 مکس به ایرلاین های متضرر 

مربوطه خسارت و غرامت پرداخت کند.
گفتنی است شرکت هواپیماسازی بوئینگ آمریکا 
چند روز قبل گزارشی منتشر کرد که نشان می داد در 
ماه آوریل )فروردین و اردیبهشت( هیچ گونه سفارش 

جدیدی برای ساخت هواپیما دریافت نکرده است.

بحران در بزرگ ترین شرکت هواپیمایی آمریکا ادامه دارد

مدیر اجرایی مسکن مهر پردیس از تمدید 
یک ماهه به متقاضیانی کــه آورده خود را 

تکمیل نکرده اند خبر داد. 
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، علی اصغر 
جاودان فــر از تمدید یک ماهــه به متقاضیانی که 
آورده خــود را تکمیل نکرده اند خبر داد و گفت: تا 
پایان اردیبهشت 5۰ درصد متقاضیان بدهکار اقدام 

به تکمیل آورده خود کرده اند.

وی افزود: پــروژه ملي مســکن مهر پردیس 
به عنوان یکي از بزرگترین پــروژه هاي عمراني و 
مســکوني در حال ساخت کشور به مراحل پایاني 
خود نزدیک شده اســت و دغدغه شرکت عمران 
در حال حاضر تسریع و تکمیل این واحد ها است.

مدیر اجرایی مسکن مهر پردیس با بیان اینکه 
تا پایان اردیبهشت 5۰ درصد از متقاضیان تاکنون 
نســبت به تکمیل وجه خود اقدام کرده اند گفت: 

شــرکت عمران جهت رفاه حال متقاضیان مهلت 
تقسیط آورده را که پیش از این تا پایان اردیبهشت 
بــود، تا پایان خرداد تمدید کــرد و لذا متقاضیان 
محتــرم جهت جلوگیري از تضییع حقوق ســایر 
مالکان در مهلت مقرر نســبت بــه تکمیل آورده 
خود اقدام کنند چرا کــه دیگر این مهلت تمدید 

نخواهد شد. 
جــاودان فر ادامــه داد: از مالکاني که انتخاب 

واحدشان انجام شــد و تاکنون آورده نهایي خود 
را تکمیل نکرده اند و از تســهیلات ویژه شــرکت 
عمران در خصوص تقسیط آورده بهره مند نشده اند 
درخواست داریم تا هر چه سریع تر نسبت به تسویه 
حســاب خود اقدام کنند که در غیر این صورت و 
تا پایان مهلت مقرر، شــرکت عمران برابر ضوابط 
نسبت به  جابه جایي این دسته از متقاضیان اقدام 

خواهد کرد.

در حالــی که بانک مرکزی صراحتا اعلام کرده بود »فرآیند 
تغییر رمز دوم هیچ هزینه ای برای مردم ندارد«، اما بررسی های 
اولیه نشان می دهد بانک ملت از مشتریان خود پول مطالبه می کند.
به گزارش خبرنگار ما، ۲۲ اردیبهشــت ماه، بانک مرکزی بخشنامه 
جایگزینــی رمز پویا به جای رمز ایســتا در پرداخت های بدون کارت و 

با توجه به لزوم ارتقای سطح امنیت پرداخت های مردم را ابلاغ نمود.
در رابطه با همین موضوع، معاون فناوری های نوین بانک مرکزی در 
یک بخش خبری سیما حضور یافت و با  اشاره به اینکه مردم برای اخذ 
رمز دوم یک بار مصرف، دغدغه نداشته باشند، تصریح کرد: »این فرآیند 
تغییر رمز دوم هیچ هزینه ای برای مردم ندارد«.طی چند رو اخیر بانک ها 
با فراخوان مشتریان خود، اعلام کرده اند که افراد می توانند برای دریافت 
ایــن رمز اقدام نمایند. با این وجود بانک ملت بر خلاف اظهارات معاون 

بانک مرکزی، از مردم پول درخواست می نماید.
بررسی های اولیه نشان می دهد هنگام ثبت نام در سایت این بانک، 
مبلغ 5۰ هزار ریال بابت »کارمزد فعال سازی سرویس یک بار رمز همراه« 

مطالبه می شود که با اظهارات مسئولان بانک مرکزی مغایرت دارد.
البتــه تا زمان تنظیم این گزارش خبری از عملکرد ســایر بانک ها 
در دســترس نبوده است، اما به نظر می رسد در صورت کوتاهی معاونت 
نظــارت بانک مرکزی، بانک هــا از این طریق هزینه های کلانی از مردم 

دریافت نمایند.

بر خلاف اعلام بانک مرکزی
بانک ملت برای ثبت نام رمز یک بار مصرف 

پول دریافت می کند

یک عضو کمیسیون صنایع مجلس اعلام کرد در جلسه با وزیر 
صنعت گفته شــد که هزینه های انباشته شده، تسهیلات بانکی و 
هزینه های سربار نباید در تعیین قیمت تمام شده خودرو لحاظ شوند. 
رمضانعلی سبحانی فر در گفت وگو با خبرگزاری فارس با تشریح جزئیات 
جلسه کمیسیون صنایع مجلس شورای اسلامی با وزیر صنعت، اظهار داشت: 
در این جلسه موضوع تأمین ارز بخش صنعت مورد بررسی قرار گرفت و بر 

لزوم توجه بیشتر به این بخش تأکید شد.
وی افزود: همچنین راهکارهای تأمین مواد اولیه و اختصاص ارز به صنایع 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت و وزیر صنعت گزارش کلی از وضعیت تولید 
صنایع و نحوه تأمین مواد اولیه آنها ارائه کرد، در جلسه دیروز نمایندگان با 
رحمانی تأکید شد که برنامه ریزی دقیقی برای حفظ وضعیت فعلی صنایع 

صورت گیرد.
این عضو کمیســیون صنایع با اشــاره به پیگیری موضــوع واگذاری 
قیمت گــذاری خودرو به شــورای رقابت در کمیســیون صنایع مجلس، 
گفت: در جلسه ای که با رئیس سازمان حمایت داشتیم موضوع نظارت بر 
قیمت گــذاری خودروها مورد تأکید قرار گرفت به طوری که قیمت واقعی 

تولید خودروها مشخص شود.
سبحانی فر ادامه داد: در این جلسه تأکید شد که قیمت خودرو باید بر 
اســاس قیمت تمام شده تولید، مشخص شود که این قیمت تمام شده نیز 
نباید شامل هزینه های سربار تولید باشد. هزینه های انباشته شده شرکت ها، 
تسهیلات بانکی دریافت شده و سود آنها و همچنین هزینه های سربار نباید 

در تعیین قیمت تمام شده خودرو لحاظ شوند. 
به گفته وی، قیمت تمام شــده باید طوری محاسبه شود که بر اساس 
میزان مواد اولیه مصرفی در تولید خودرو و همچنین دستمزد کارگر تعیین 
شده باشد، در عین حال سود معقولی نیز برای خودروساز تعیین شود، به 

طوری که هم به نفع مصرف کننده باشد و هم تولیدکننده.
این عضو کمیسیون صنایع اضافه کرد: در جلسه با رئیس سازمان حمایت 
بر لزوم نظارت بیشتر این سازمان بر وضعیت قیمت خودروها تأکید شد و 
قرار شــد این سازمان مسائل مطرح شده را مدنظر قرار دهد. برگزاری این 

جلسات با مسئولان سازمان حمایت ادامه خواهد داشت. 
گفتنی اســت، سال گذشته با حذف شــورای رقابت از گردونه قیمت 
گذاری بازار خودرو، قیمت کارخانه ها و بازار به شکل اعجاب آوری افزایش 
داشتند و راهکار وزیر صنعت مبنی بر افزایش قیمت کارخانه ها تا پنج درصد 
کمتر از نرخ بازار هم در این زمینه کارگشا نبوده است. با این حال در این 
هفته مجلس شورای اسلامی طی مصوبه ای شورای رقابت را مجددا مامور 

قیمت گذاری در بازار خودرو کرد.

وزیر اســبق ارتباطات با بیان این که درگیر جنگ نرم و 
تحریم هستیم گفت: باید به سرعت به سمت قطع وابستگی 
به نرم افزار ها و پایگاه های داده شرکت های آمریکایی برویم.

به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، رضا تقی پور در یک گفتگوی 
تلویزیونی با اشاره به اینکه برخی اقدامات برای مقابله با تحریم های 
فناوری اطلاعات از قبل آغاز شــد، افزود: باید به فعالیت های بومی 
ســازی از جمله در حوزه نرم افزارها از جمله سیستم عامل، سرعت 

ببخشیم.
وی با بیان اینکه درگیر جنگ نرم و تحریم هستیم، تصریح کرد: 

مسئولان باید توجه کنند که این جنگ، جدی و واقعی است.
وزیر اسبق ارتباطات با تاکید بر اینکه نباید اشتباهاتمان را تکرار 
کنیم بلکــه باید از تولیدات داخلی حمایت نماییــم ، ادامه داد: به 
سرعت باید به سمت قطع وابستگی به نرم افزارها و پایگاه های داده 

شرکت های آمریکایی برویم.
یک کارشناس سیاستگذاری در فضای مجازی هم در این برنامه 
با اشاره به برنامه های کاربردی در حوزه ارتباطات مجازی، گفت: در 
اپلیکیشن های فضای مجازی وضع ما بد نیست و سهم اپلیکیشن های 

داخلی، خوب است.
حســین میرزاپور افزود: پیش از آنکه فناوری های خارجی سهم 
بازار ما را در اختیار خود بگیرد باید به تولیدکننده های داخلی اعتماد 

و فضا را تسهیل کنیم و اجازه دهیم رقابت بومی شکل بگیرد.
 وی عنــوان کرد: باید به هر ایرانــی که می تواند در این زمینه 
کاری کند اعتماد کرد. این مسئله باید از حالت سیاسی خارج شود و 
از همه تولیدکنندگان داخلی حمایت کنیم اما اکنون نه تنها حمایت 
نمی شوند بلکه در برخی موارد، موانعی بر سر راه آنان ایجاد میشود و 
در عوض شرکت های خارجی بازار ما را پر می کنند.عضو هیئت علمی 
دانشگاه صنعتی شریف نیز با حضور در این نشست تاکید کرد: باید 
باور کنیم که موضوع استقلال و بومی سازی فناوری های اطلاعات 

جزو امنیت ملی ماست و باید اراده کنیم تا آن را انجام دهیم.
محمد شریف خانی با اشاره به اینکه جلسات شورای عالی فضای 
مجازی، نامنظم برگزار می شود، افزود: آیا دولت مردان ما در مقابل 
حذف بدون اجازه برخی از اپلیکیشن ها از گوشی های همراه ایرانی ها 

از سوی شرکت های آمریکایی، موضع گیری داشتند؟
وی با اشــاره به جنگ تجاری و ارتباطاتی چین و آمریکا گفت: 
اگر هوآوی بعنوان ابداع کننده اینترنت نسل پنجم بتواند در فضای 
مجازی و فناوری اطلاعات حکمرانی کند همه سیطره وهیمنه آمریکا 
در فضای مجازی زیرســوال خواهد رفت پس آمریکا تصمیم گرفته 
است همه راهکارهایی که برای چین فرصت پیشرفت و رشد را فراهم 

می کند از میان بردارد.
این استاد دانشگاه عنوان کرد: یکی از این راهکارها، تحریم قطعات 
الکترونیکی است شرکتهای آمریکایی طرف قرارداد با هوآوی چین، 
بدلیل چنین تحریمی با افت قیمت سهام و زیانی حدود ۱۱ میلیارد 
دلار مواجه شده اند.محمد صادق امامیان کارشناس فضای مجازی 
نیــز در این برنامه تلویزیونی گفت: آمریکا و بطور کلی دنیای غرب، 
شعارهای دموکراسی و لیبرال دموکرات خود را کنار گذاشتند و جایی 
که منافع حیاتی شــان در میان باشد از همه مبانی ذاتی و حقوقی 

خودش عبور می کند تا منافعش را تثبیت کند.
وی با بیان اینکه فشارهای آمریکا، بسیاری از کشورهای اروپایی 
را تحت شــعاع قرار داده است افزود: خوشبختانه درکشوری زندگی 
می کنیم که بســیاری از نرم افزارها و اپلیکیش های موبایلی دارای 

اساس و پایه ایرانی است و وابستگی به آمریکا و غربی ها نداریم.

قیمت )به تومان(نوع سکه
4.825.000سکه تمام طرح جدید
4.700.000سکه تمام طرح قدیم

2.674.000نیم سکه
1.723.000ربع سکه
1.020.000گرمی

437.500هرگرم طلای 18 عیار

نوع ارز
13.936دلار
15.842یورو
18.243پوند

2.366لیر ترکیه
3.906درهم امارات

قیمت بازارقیمت کارخانهنوع خودروردیف
39.681.00056.200.000پراید 1111
37.381.00049.000.000پراید 2131
40.213.00048.500.000پراید 3151
127.000.000194.000.000چانگان4
42.043.00057.500.000تیبا صندوق دار5
56.243.00063.500.000ساینا دنده ای6
63.158.00083.000.000پژو 7405
8SLX 67.888.00089.000.000پژو
65.578.00086.000.000پژو 405 دوگانه سوز9
78.338.000104.000.000پژو پارس10
132.000.000-پژو پارس TU5 کلاس 1113
67.283.00097.000.000پژو 206 تیپ 122
79.418.000119.000.000پژو 206 تیپ 135
80.754.000119.000.000پژو V8 206 صندوقدار14
15)LX( 86.500.000-سمند ال ایکس
16EF7 92.500.000-سمند
103.000.000-سمند دوگانه سوز کلاس 1716
121.000.000-دنا18
--تندر پلاس دنده19
96.730.000140.000.000پژو 207 دنده ای20
273.000.000430.000.000مزدا213
H30  76.500.000159.000.000 تیپ222
103.100.000177.000.000استپ وی23
181.000.000-  207 اتوماتیک24
114.994.000360.000.000پژو252008
51.360.00093.000.000رانا26

یک مقام مسئول خبر داد

فرصت یک ماهه به متقاضیان مسکن مهرپردیس


